
Slovo hejtmanky
Vážené kolegyně, 
vážení kolegové,
někdy mám pocit, že čas 
letí ještě rychleji, než ve 
skutečnosti. Takže jsem před 
květnovým zastupitelstvem 
tvrdila, že je poslední před 
prázdninami. Skoro se mi 
chtělo v tomto úvodníku 
i Vám popřát hezké léto, 
kdy si odpočinete, a pak 
mi došlo, že když nebylo 
poslední zastupitelstvo, tak 
není ani poslední zpravodaj 
před prázdninami, takže s tím 
přáním hezkého léta ještě 
počkám.
Ale co bych určitě chtěla, je 
poděkovat Vám všem, kteří jste 
si našli v květnu čas a přijeli 
na tradiční Setkání starostů 

Středočeského kraje do Čestlic. Byl to skvělý i když dlouhý pracovní den a my 
jako Rada kraje jsme si odvezli řadu nových impulsů a podnětů pro naši práci. 
Pro Vás, kterým pracovní povinnosti – a věřte, že to chápu – nedovolily být na 
místě, je v tomto čísle Zpravodaje malá reportáž, ale hlavně jsou tam odkazy 
na prezentace a také fotografie ze setkání. 
A chtěla bych i na tomto místě, právě pro ty, kteří nemohli být na setkání 
s námi, zopakovat to, co jsem říkala z pódia na závěr. Protože v tomto složení 
vedení kraje to bylo setkání poslední, moc bych Vám všem chtěla poděkovat 
za spolupráci po celou dobu našeho či Vašeho mandátu. Opravdu Vám patří 
velké díky za to, že jste se na tuhle skvělou, ale velmi náročnou práci vrhli. 
Vím, jak je to obrovská dřina, sice vyvážená tím, že vidíte, jak Vaše obec nebo 
Vaše město vzkvétá, ale vykoupená skoro nulovým volným časem a často 
nevděkem. Jste všichni hrdinové všedních dní. A byť nemusíme spolu souhlasit 
ve všem a jsme z různých stran, věřím, že nám jde společně o jediné – aby se 
v našem kraji dobře žilo.
Chci Vás ujistit, že jak já, tak všichni radní máme pro Vás nadále dveře otevřené 
a že když potřebujete něco řešit, tak se na nás můžete obracet. Pokud je to jen 
trochu v naší moci, pokusíme se Vám pomoci!
Co nového chystáme a co se podařilo, si přečtete na dalších stránkách. Já 
bych na Vás dnes měla výjimečně jednu prosbu. Myslím, že všichni víte, jak 
se snažíme pomáhat pěstounům a propagovat pěstounství, protože je třeba 
dát šanci dětem, které na startu neměly štěstí na rodinu. Upřímně nemohu se 
dočkat dalšího setkání se všemi zprostředkovanými pěstounskými rodinami, 
které budeme mít tento měsíc v zábavním parku Majaland, za což bych chtěla 
provozovateli moc poděkovat. A teď ta prosba. Obrátila se na mě jedna 
fantastická pěstounka z našeho kraje. Jsou s manželem opravdu výjimeční, 
protože svou náruč otevírají dětem s mnoha zdravotními obtížemi, což není 
úplně běžné. A potřebovali by proto nové auto, aby mohli dětem zajistit 
veškerou péči, kterou potřebují. Proto si sem dovolím dát odkaz na sbírku, 
která je pro ně vyhlášena. A kdybyste věděli o někom s dobrým 
srdcem, kdo by jim chtěl pomoci, byla bych Vám moc vděčná! 
A velká rodina Greplových by měla o jednu starost méně: 
https://donio.cz/velke-auto-pro-velkou-pestounskou-rodinu. 
Moc Vám děkuju i za ně!
 Srdečně Vaše Petra Pecková
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BULLETIN
Vážení představitelé obcí, 
měst a městysů Středočeského 
kraje, jaro je tu a s ním opět 
držíte v rukou nové číslo bulletinu 
„Metodika obcím“. Stejně jako to 
předešlé jsme jej připravovali s tím, 
že Vám chceme pomoci k lepší 
informovanosti zejména při výkonu 
přenesené působnosti Vašich obcí. 
Pokud byste měli jakékoliv 
dotazy, podněty, výtky 
apod., uvítáme je na adrese: 
libansky@kr-s.cz.
A nyní Vám již představujeme 
aktuální číslo bulletinu.

číslo 2/2024

METODIKA
OBCÍM

K problematice blížící se plné účinnosti nového 
stavebního zákona od 1. 7. 2024 bude vydáno 
mimořádné číslo bulletinu „Metodika obcím“ 
v měsíci červnu. Pracovníci krajského úřadu by 
měli načerpat zásadní informace včetně odpovědí 
na uplatněné dotazy k této problematice na 
metodických poradách s Ministerstvem pro místní 
rozvoj, které proběhnou na konci května a budou 
zaměřené na úsek stavebního řádu i územního 
plánování. 

PLÁNOVACÍ SMLOUVY MEZI OBCÍ 
A STAVEBNÍKEM 
Nový stavební zákon přináší nejen změnu 
v procesech při povolování staveb, ale též 
v oblasti smluv mezi obcemi a stavebníky.
Stavebník bude moci po 1. 7. 2024, kdy 
vstoupí § 130 a §131 zákon č. 283/2021 Sb. 
stavební zákon v účinnost, uzavřít plánovací 
smlouvu s obcí. Jedná se o veřejnoprávní 
smlouvu, kterou schvaluje zastupitelstvo 
obce. K přezkumu souladu plánovací 
smlouvy uzavřené obcí s právními předpisy 
a k rozhodování sporů z ní je příslušný krajský 
úřad. Obsahem smlouvy je vzájemná povinnost 
stran poskytnout si součinnost při uskutečnění 
ve smlouvě uvedeného záměru a postupovat při 
jeho uskutečňování ujednaným způsobem. 
Obec se může v plánovací smlouvě zavázat 
k tomu, že poskytne stavebníkovi součinnost 
k uskutečnění záměru, učiní kroky k vydání 
územně plánovací dokumentace v případě, že 
záměr nelze uskutečnit bez předchozího vydání 
územně plánovací dokumentace. V takovém 
případě se stavebník může zavázat poskytnout 

peněžní nebo jiné věcné plnění za zhodnocení 
pozemku vydáním územně plánovací 
dokumentace. Ve smlouvě lze sjednat i na jaký 
účel bude finanční příspěvek obcí použit. Dále 
se může zavázat, že po sjednanou dobu nevydá 
nebo nezmění územně plánovací dokumentaci 
a že po dobu trvání plánovací smlouvy nebude 
ve správních nebo soudních řízeních týkajících 
se povolení záměru uplatňovat návrhy, 
vyjádření a opravné prostředky, které by byly 
v rozporu s obsahem uzavřené plánovací 
smlouvy. 
Obec se může dále v plánovací smlouvě 
zavázat k tomu, že pozemky nebo stavby 

potřebné k realizaci záměru, k nimž 
vykonávají práva, ať již přímo nebo 
prostřednictvím dalších osob, po sjednanou 
dobu nezatíží nebo nezcizí. Bude-li záměr 
vyžadovat vybudování nové či rozšíření 
stávající sítě dopravní technické infrastruktury, 
která je v majetku obce, může se obec zavázat, 
že se bude podílet na přípravě, výstavbě nebo 
financování veřejné infrastruktury a po jejím 
zhotovení převezme jím zhotovenou stavbu do 
svého vlastnictví. Obdobně tak může učinit 
i v případě veřejně prospěšných staveb nebo 
jiných opatření potřebných k uskutečnění 
záměru. 
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Dejte si do kalendářů

Termíny zasedání 
zastupitelstva 

24� 6� 2024 od 10:00 hod� 
Zasedání zastupitelstva lze online 
sledovat ZDE�

WEBINÁŘE
Tyto webináře jsou zdarma a jsou vedeny odborníky, se kterými můžete 
diskutovat a téma dopodrobna rozebírat� V případě, že jste nestihli 
některý z webinářů živě nebo si chcete jen připomenout jeho obsah, 
záznamy je možné sledovat ZDE� A stále platí, máte-li téma, které vám 
leží na srdci, neváhejte a napište nám na obce@kr-s.cz. Archiv videí 
z webinářů najdete ZDE. Prezentace z webinářů najdete ZDE.

Krajský úřad poskytuje obcím 
metodickou pomoc! 
Jedním z úkolů a povinností 
krajského úřadu je poskytovat 
metodickou a odbornou 
pomoc obcím, městům 
a městysům� Veškeré 
potřebné informace 
přinášíme od konce 
minulého roku v přehledné 
elektronické publikaci, 
která je zástupcům obcí 
v pravidelných intervalech 
zasílána� „Cílem bulletinu 
je shrnout a upozornit 
na metodiky k nově 
publikovaným právním 
předpisům ve Sbírce zákonů a další důležité 
informace, které jsou pro efektivní fungování obcí potřeba,“ vysvětluje 
ředitel KÚSK Honza Louška� Bulletin si můžete stahnout ZDE.

BULLETIN
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Další již naplánované výjezdy do ORP    
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Setkání vedení Středočeského kraje se starosty měst a obcí 
Každý rok připravujeme pro starosty středočeských obcí setkání 
s vedením kraje a zajímavé workshopy� Setkání starostů a starostek 
s vedením Středočeského kraje, kterého se zúčastnilo zhruba tři 
stovky delegátů, je významnou společenskou událostí� I když průběžně 
informujeme starostky a starosty našich obcí prostřednictvím 
Zpravodajů či bulletinů o různých změnách a aktualitách, tato setkání 
jsou velmi přínosná a stávají se oblíbenými� Poskytují prostor pro 
přímou komunikaci, výměnu názorů, sdílení zkušeností a nastavení 
vzájemné spolupráce� Vše s jediným cílem, kterým je rozvoj našeho 
regionu�
„Středočeský kraj největším z krajů, má 1145 obci a toto setkání je 
příležitostí, jak propojit nejen jednotlivé starosty s vedením kraje, ale také 

vzájemně mezi sebou. Máme tak možnost starostům představit nejen, 
co se podařilo, ale také jaké nové programy obce mohou využít či, jaké 
novinky například z oblasti digitalizace zavádí Krajský úřad, který boří 
mýty o zkostnatělé státní správě. My samozřejmě o všem samosprávy 
informujeme prostřednictvím Zpravodaje pro obce či bulletinů, ale osobní 
setkání jsou nejdůležitější,“ uvedla hejtmanka Petra Pecková�
Odpolední program byl věnován tradičnímu veletrhu služeb, kde se 
starostky a starostové zastavit a zeptat potřebné informace u stánků 
odborů Krajského úřadu� Nechyběli ani zástupci našich příspěvkových 
organizací a neziskového sektoru� Prezentaci v PDF si lze stáhnout 
ZDE. Fotografie lze stáhnout z odkazu ZDE. Pokud by Vám galerie nešla 
otevřít, kontaktujte prosím Blanku Musílkovou: musilkovab@kr-s.cz�

https://www.publicwire.eu/regions/stredocesky/stream/stream-full.php?fbclid=IwAR31yZoenSEwRfLy3NPL4rulyvyaao0tzZ0ogW1zr4DwulzR_cHi9lZb4ps_aem_AerAscsnr-h3jdN_6y8uwt6wicVQm4BZasqhz88sFhP2t79rsvYAIO2niP8W4Xu0UrT_ubRFKD54nh-x2zkZxVUH
https://vimeo.com/user117471422/videos
https://vimeo.com/user117471422/videos
https://stredoceskykraj.cz/web/urad/webinare
https://stredoceskykraj.cz/web/urad/1449
https://stredoceskykraj.cz/documents/14432/0/Prezentace_starostov%C3%A9_2024.pdf/19554df4-6a3e-8b59-5b01-58e51a4c6c82?t=1716291018113&download=true
https://krstredocesky-my.sharepoint.com/:f:/g/personal/musilkovab_kr-s_cz/EqqNm5pL0D9Np_-DZg0X0GgBaf5zxp9XsWoOXZb5J-ZLsA?e=haRcJS
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Dotace a fondy

PŘEHLED DOTACÍ A FONDŮ

 DOTACE AKTIVNÍ

STŘEDOČESKÝ FOND HEJTMANKY
Lhůta pro podávání žádostí o dotace je v Pravidlech stanovena 
pro tematické zadání Podpora hejtmanky od 15. února 2024 od 
9:00 hodin do 29. listopadu 2024 do 14.00 hodin, pro tematické 
zadání Zmírnění následků živelních katastrof, Humanitární pomoc 
a Pomoc v mimořádné nouzi od 15. února 2024 od 9:00 hodin do 
31. prosince 2024 do 12:00 hodin. Podrobnosti ZDE.

KOTLÍKOVÉ DOTACE
Lhůta pro podávání žádostí o poskytnutí dotace je pro fyzické 
soby – konečné uživatele stanovena od 5. 9. 2023 do 31. 8. 2024� 
Podrobnosti ZDE.

STŘEDOČESKÝ FOND OBNOVY 
Program 2021-2024 pro poskytování dotací na rozvoj obcí do 2000 
obyvatel ze Středočeského Fondu obnovy venkova� Termín podávání 
žádostí je od 6. 4. 2021 od 9:00 do 28. 6. 2024 do 14:00 hodin� 
Podrobnosti ZDE.

FOND ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ A ZEMĚDĚLSTVÍ – VÝSADBA 
STROMŮ 2024
Termín pro podávání žádostí od 1. března 2024 od 9:00 hodin do 
30. září 2024 do 13:00 hodin� Podrobnosti ZDE.

OBĚDY DO ŠKOL
od 23. května 2024 do 28. července 2024, oprávněný žadatel 
bude poskytovat nebo zajišťovat bezplatné školní stravování 
podpořené cílové skupině od 1� 10� 2024 do 30� 6� 2025

Prostřednictvím této centrální internetové aplikace je možné podávat 
žádosti o poskytnutí dotací prostřednictvím veřejnoprávní smlouvy 
podle VŠECH Pravidel a Programů pro poskytování dotací z rozpočtu 
Středočeského kraje� CENTRÁLNÍ INTERNETOVÁ APLIKACE�

Nová Strategie Krajského úřadu Středočeského kraje
Krajský úřad Středočeského kraje vydal 
Strategii Krajského úřadu Středočeského 
kraje� Ve čtvrtek 9� května ji projednali 
krajští radní a schválil ředitel úřadu Jan 
Louška� Plné znění strategie najdete na 
webu Středočeského kraje ZDE�
„Strategie vznikla s cílem budovat moderní 
organizaci, která bude dobře moudře 
naplňovat strategické vize volených orgánů 
a současně vykonávat svěřené úkoly 
v zastoupení státu. Její hlavní potřebnost 
spočívá v tom, že nám poskytne jasný směr, 
nastíní nám dlouhodobé oblasti rozvoje, 
umožní nám lépe plnit naše poslání 
a poskytovat profesionální služby s důvěrou 
a odpovědností. Bude nám sloužit jako 
kompas, který nám pomůže lépe porozumět 
našim prioritám a zároveň usnadní práci 

tím, že poskytne jasný rámec pro naše 
rozhodování a akce,“ vysvětluje ředitel KÚSK 
Louška�

Nový dokument stojí na strategických 
prioritách rozvoje úřadu na období 2024-
2027 a které jsou výsledkem série workshopů 
a diskusí, které proběhly v loňském roce�
„Smyslem nové strategie KÚ je především 
modernizace a zefektivnění krajského úřadu. 
Práce úřadu by měla přispět ke zvýšení kvality 
života občanů a dalších klientů Středočeského 
kraje a posílit celkovou důvěryhodnost KÚ. 
V neposlední řadě se pak zaměřuje i na 
digitální rozvoj úřadu v éře umělé inteligence, 
finanční řízení, vztah k životnímu prostředí 
a udržitelnému rozvoji či budování úřadu 
jako dobrého zaměstnavatele, “ shrnul hlavní 
body strategie Jaroslav Cingr, vedoucí 
odboru řízení dotačních projektů, který byl 
na jaře 2023 pověřen koordinací přípravy 
strategického dokumentu�

https://stredoceskykraj.cz/web/urad/kotlikove-dotace
https://stredoceskykraj.cz/web/dotace/program-2021-2024
https://stredoceskykraj.cz/web/dotace/stredocesky-fond-zivotniho-prostredi-a-zemedelstvi-vysadba-stromu-2024
https://dotace.kr-stredocesky.cz/ku-dotace-application/
https://stredoceskykraj.cz/web/urad/aktuality/-/asset_publisher/zvna/blog/nova-strategie-krajskeho-uradu-stredoceskeho-kraje
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Důležité

Výjezd do regionu

Digitalizace veřejné správy a jednotlivých agend je nezadržitelná, 
a proto je třeba věnovat maximální pozornost této oblasti�
Centrální místo služeb je základní stavební prvek celé komunikační 
infrastruktury veřejné správy� Je to systém vzájemného, řízeného 
a bezpečného propojování subjektů veřejné a státní správy, dále zajišťuje 
komunikaci subjektů veřejné a státní správy s jinými subjekty ve vnějších 
sítích, jakými jsou internet nebo komunikační infrastruktura EU�

Laicky řečeno bude umožňovat, aby každý zaměstnanec a úředník 
veřejné správy získal prostřednictvím CMS efektivnější přístup 
k informacím, na které má nárok� 
Obce s rozšířenou působností (ORP) byly do CMS připojeny v průběhu 
let 2020–2021� Do 31. 12. 2024 jsou ORP povinna zahájit veškerou 
komunikaci na služby eGovernmentu výhradně prostřednictvím CMS.
Více informací naleznete  ZDE� 

Vedení Středočeského kraje pravidelně jezdí do regionu a navštěvuje 
místní školy, firmy, zdravotní a sociální zařízení nebo kulturní 

instituce� Prvním zastavením byla česká společnost ZAT a� s, která 
patří mezi lídry v oblasti automatizace jaderné i klasické energetiky, 
průmyslu, drážních systémů, plynárenství a chytrých systémů� Sídlí 
přímo v Příbrami a má své pobočky v Plzni, Benešově, na Slovensku 
a na Kubě� Svou činnost vykonává ve více než 65 zemích světa�
Příbram je spjatá s hornictvím, a tak nesměla chybět návštěva 
Hornického muzea Příbram� Tato krajská příspěvková organizace 
patří vůbec k těm nejstarším muzeím (založené r� 1886) a zároveň 
i k největším ve střední Evropě�
Další zastávkou byla Oblastní nemocnice Příbram� Tato krajská 
nemocnice poskytuje zdravotní péči již od roku 1881 a je klíčovou 
nemocnicí v celém Středočeském kraji� V minulém roce zde bylo 
ambulantně ošetřeno 156 372 pacientů a proběhlo 6 419 operací� 
V posledních letech prochází nemocnice rozsáhlou modernizací, zvlášť 
významný byl rok 2023, kdy došlo k modernizaci interny, rekonstrukci 

Centrální místo služeb (CMS)

Rada Středočeského kraje v úterý 28. května zavítala do Příbrami a okolí

STŘEDOČESKÝ FOND NA PODPORU PARTICIPATIVNÍCH ROZPOČTŮ 
OBCÍ A MĚST
Termín podání žádostí o dar je od 8. 3. 2021 od 9:00 do 28. 6. 
2024 do 14:00. Podrobnosti ZDE.

  DOTACE PŘIPRAVOVANÉ

OBĚDY DO ŠKOL
Školy žádosti mohou podávat prostřednictvím internetové 
aplikace e-Dotace na adrese http://dotace.kr-stredocesky.cz 
a to v termínech:

· od 29. července 2024 do 30. září 2024, oprávněný žadatel bude 
poskytovat nebo zajišťovat bezplatné školní stravování podpořené 
cílové skupině od 01� 12� 2024 do 30� 06� 2025
· od 1. října 2024 do 15. prosince 2024, oprávněný žadatel bude 
poskytovat nebo zajišťovat školní stravování podpořené cílové 
skupině ve 2� pololetí školního roku 2024/2025�
Podrobnosti ZDE.

PODPORA ROZVOJE ZÁKLADNÍCH ŠKOL – NAVÝŠENÍ KAPACITY
Lhůta pro podávání žádostí o dotace je v Programu 2023 stanovena 
od 17. července 2023 od 9:00 hodin do 28. června 2024 do 12:00 
hodin. Podrobnosti ZDE.

Návštěva příbramské nemocnice.

https://dotace.kr-stredocesky.cz/ku-dotace-application/
https://stredoceskykraj.cz/web/dotace/stredocesky-fond-na-podporu-participativnich-rozpoctu-obci-a-mest
https://stredoceskykraj.cz/web/dotace/obedy-do-skol
https://stredoceskykraj.cz/web/dotace/program-2023-nak
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Aktuality
Hrabalova chata se otevřela veřejnosti
Po 3 letech od zakoupení chaty, v roce 
110� výročí Hrabalova narození, otevřel 
Středočeský kraj Hrabalovou chatu nastálo 
veřejnosti� Necelý rok trvající rekonstrukce 
uvedla chatu do podoby z 80� let, kdy ji 
slavný spisovatel obýval� Expozice je tvořena 
zčásti původním vybavením z Hrabalovy 
pozůstalosti, které se podařilo Polabskému 
muzeu v průběhu let nashromáždit, zbytek 
tvoří veřejností darované dobové předměty� 
Náklady na rekonstrukci, resp� uvedení chaty 
do původního stavu vyšly Středočeský kraj na 
6 milionů korun�
Středočeský kraj odkoupil Hrabalovu chatu od 
soukromého majitele� Při hledání expozičního 
modelu Středočeský kraj spolupracoval 
s Fakultou architektury ČVUT� Expoziční 
řešení navrhly dvě, dnes již bývalé, studentky 
Eliška Houdová a Jitka Zemanová� Projekt 
expozičního řešení vycházející z principu tzv� 
haus muzeí, jim vynesl vítězství ve studentské 
soutěži o Cenu Břetislava Štorma 2023�
S vybavením expozice pomohly Polabskému 
muzeu dary dobových předmětů od široké 
veřejnosti� Přestože Polabské muzeum 
disponovalo již v minulosti sbírkou předmětů 
z Hrabalovy pozůstalosti, řada předmětů však 
k vytvoření dokonalé kopie interiéru chyběla� 
V lednu se proto Středočeský kraj obrátil 
na veřejnost s prosbou o pomoc při hledání 
chybějících předmětů� „Reakce veřejnosti 
byla opravdu překvapivá. Nadchlo nás množství 

ohlasů a dobových předmětů, které nám lidé 
zblízka i zdaleka poskytli. Díky jejich darům 
se podařilo nashromáždit více než ¾ všech 
hledaných věcí. Opravdu si jejich pomoci vážíme 
a z celého srdce jim děkujeme,“ oceňuje pomoc 
veřejnosti radní Švenda�
Náklady na veškeré stavební úpravy 
i dokončovací práce včetně terénních úprav 
vyšly na 6 milionů korun� „Rekonstrukce 
Hrabalovy chaty vrátila objektu podobu z 80. 
let, kdy ji slavný spisovatel skutečně obýval. 
Byla vybourány přístavby, které v chatě 

vybudovali noví majitelé a chatě byla navrácena 
původní podoba včetně samostatného 
schodiště a vchodu do tzv. vechtrovny,“ dodává 
předsedkyně Výboru pro kulturu, památkovou 
péči a cestovního ruchu Lucie Cirkva 
Chocholová�
Nová expozice, vzhledem k velice omezenému 
prostoru, počítá pouze s malými skupinami 
návštěvníků� Návštěvu chaty je nutné si 
předem rezervovat na stránkách Polabského 
muzea, kde si návštěvníci zakoupí vstupenky 
na konkrétní datum a čas� Pro návštěvníky je 

Hrabalova chata je již otevřena široké veřejnosti.

pavilonu „D“ a dostavbě pavilonu „N“� Od listopadu minulého roku 
disponuje příbramská nemocnice také dvěma novými kamerami 
pro nukleární medicínu, které pomohou především s diagnostikou 
onkologických a kardiologických onemocnění�
Součástí výjezdu vedení Středočeského kraje do Příbrami a okolí byla 
také diskuze se starosty obcí a veřejností, která celodenní program 
uzavřela� Na 25� června 2024 je naplánovaná další návštěva v regionu 
středních Čech a to do Sedlčan� 

Debata s vámi, občany našeho kraje, nesmí chybět.

Hornické muzeum Příbram, radní pro oblast silniční dopravy Karel Bendl.

První zastávkou byla firma ZAT a.s., na snímku hejtmanka Petra 
Pecková v doprovodu radního Petra Boreckého.

https://portal.colosseum.eu/Tours?mrsid=280
https://portal.colosseum.eu/Tours?mrsid=280
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V budově Krajského úřadu v květnu proběhlo 
představení dvou unikátních nálezů 
nevyčíslitelné hodnoty� Prvním je celkem 
dvanáct zlatých keltských mincí ze 3� až 2� 
století před naším letopočtem nalezených 
před nedávnem na Rakovnicku� Druhým 
nálezem je denárový poklad o více než 2 tis� 
stříbrných mincí z 11�/12� století z okresu 
Kutná Hora, jeden z největších nálezů za řadu 
posledních let� Oba poklady jsou v současné 
době v péči odborníků a v blízké době budou 
vystaveny pro veřejnost�
Nález zlatých mincí představuje pro 
Rakovnické muzeum T� G� M� další významnou 
akvizici do tamních sbírek� „Odborný posudek 
Národního muzea potvrdil, že se jedná o soubor 
unikátních bójských ražeb z našeho území 
z konce střední doby laténské. Jde o zcela první 
archeologicky dokumentovaný depot – tedy 
o hromadný, záměrně uložený soubor – těchto 
mincí u nás. Jejich kulturně historická hodnota 
je i proto nevyčíslitelná,“ uvádí ředitelka Muzea 
T� G� M�  Magdalena Elznicová Mikesková� 
Druhý, zcela čerstvý nález stříbrného 
pokladu na Kutnohorsku představuje jeden 
z největších objevů posledních let� Jedná se 
o dosud největší raně středověký mincovní 
depot, který čítá více než 2150 mincí, mezi 
nimiž odborníci zatím identifikovali ražby tří 
přemyslovských panovníků, krále Vratislava 
II� a knížat Břetislava II� a Bořivoje II� 
(cca 1085–1107)� Na zabezpečení objevu 
a vyzvedávání mincí spolupracovalo České 
muzeum stříbra s Archeologickým ústavem 
Akademie věd České republiky� „Mince byly 

s největší pravděpodobností vyraženy v pražské 
mincovně ze stříbra, které se do Čech tehdy 
dováželo,“ říká ředitelka Českého muzea 
stříbra v Kutné Hoře, paní Lenka Mazačová� 
„České muzeum stříbra má ve své sbírce již 
několik mincovních depotů, žádný z nich však 
není tak početný, ani tak starý. Význam nálezu 
je tedy pro muzeum značný. Na představovaném 
depotu je též nesmírně zajímavé to, že obsahuje 
podle dosavadního stavu poznání pouze ražby 
tří panovníků, což je zhruba období dvaceti 
let. Z tohoto důvodu má soubor nepopiratelně 
velkou hodnotu pro numismatiky,“ dodává 
ředitelka Mazačová�

Zástupce Archeologického ústavu, pan Filip 
Velímský, přibližuje hodnotu nalezeného 
pokladu: „Bohužel, pro přelom 11.–12. 
století postrádáme údaje o kupní síle soudobé 
mince. Šlo ale o obrovskou, pro obyčejného 
člověka nepředstavitelnou a současně 
i nedostupnou částku. Dá se srovnat 
například s milionovou výhrou v jackpotu.“
Oba nálezy jsou v současné době v péči 
odborníků� Muzeum T�G�M� v Rakovníku 
i České muzeum stříbra v Kutné Hoře zároveň 
připravují jejich expozici pro představení 
veřejnosti�
Prezentaci v PDF lze stáhnout ZDE.

Dva poklady nevyčíslitelné hodnoty, zlatý a stříbrný, byly nalezeny na Rakovnicku a Kutnohorsku

připravená komentovaná prohlídka chaty, na 
pozemku pak bude k dispozici nová mobilní 
aplikace� Ta nabídne jednak komentovanou 
prohlídku s 3D historickým modelem zahrady 
a chaty sestaveným na základě dobových 
fotografií a v druhé lince pak bude k dispozici 
prostorová povídka současného spisovatele 
Vratislava Kadlece, reagující na jednotlivá 
místa Hrabalovy zahrady�  Autor Vratislav 
Kadlec získal ocenění Magnesia Litera 
v kategorii Objev roku 2020� Aplikace je 

k dispozici ve čtyřech jazykových mutacích, 
češtině, angličtině, polštině a maďarštině� 
Otevírací doba Hrabalovy chaty je prozatím 
nastavena podle rezervačního systému, 
v rámci kterého jsou naplánovány tři 
prohlídky denně, a to od úterý do neděle od 
12, 14 a 16 hodin, vždy pro skupinu sedmi 
osob. Otevření chaty je tímto způsobem 
naplánováno od 18. 5. do konce září 2024. 
Základní vstupné je stanovené na 200 Kč/
osobu, snížené na 150 Kč/os. 

Slavnostního odha-
lení obou nálezů se 
zúčastnil i Václav 
Švenda, radní pro 
oblast kultury  
a cestovního ruchu 
(vpravo).

Středočeši stárnou, počet seniorů v regionu se během tří dekád navýší o polovinu. 
Kraj reaguje cílenou výstavbou sociálních zařízení
Středočeský kraj reaguje na zvyšující se počet obyvatel a také na stárnutí 
obyvatelstva� V místech s největší poptávkou po lůžkách v domovech pro 
seniory vzniknou nová zařízení, či dojde k navýšení kapacit u stávajících 
poskytovatelů� Senioři budou přibývat hlavně v lokalitách, kde je aktuálně 
věkový průměr nejnižší, tedy v prstenci okolo hlavního města� V letošním roce 
například Středočeský kraj na podporu sociálních služeb, včetně rozšiřování 
stávajících kapacit, plánuje rozdělit z  Humanitárního fondu rekordních 85 
milionů korun�
Přestože Středočeský kraj je složením obyvatelstva nejmladším z krajů, 
průměrný věk stále roste� Ze současných 268 tisíc osob ve věku nad 65 by mělo 

být v roce 2050 více než 400 tisíc osob� Informace vyplývají z demografické 
prognózy, kterou si nechal Středočeský kraj zpracovat� K nárůstu seniorů 
by dle materiálu mělo nejvíce docházet v lokalitách, kde je aktuálně věkový 
průměr nejnižší, tedy v prstenci okolo hlavního města (Brandýs nad Labem, 
Hostivice, Roztoky, Jesenice, Jílové, Lysá nad Labem a Říčany)� Naopak tam, 
kde je momentálně vyšší podíl seniorů (Čáslav, Kutná Hora, Poděbrady, Příbram, 
Rakovník, Sedlčany, Vlašim) lze očekávat změnu situace, neboť mladší generace 
v současnosti nemají o stěhování do těchto lokalit dle statistiky velký zájem�
„Jednou z překážek v rychlejším rozvoji sociálních služeb je současné nastavení 
financování, respektive takzvaného směrného čísla. Směrné číslo určuje výši 

https://stredoceskykraj.cz/web/urad/prezentace
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dotace v úhrnu pro jednotlivý kraj. Nejedná se o mandatorní státní výdaj, takže 
celková podpora do sociální oblasti závisí na výši státního rozpočtu a každý 
rok žijeme v nejistotě. Přestože Středočeský kraj je limitovaný současným 
nastavením financování a legislativy, děláme maximum proto, abychom vyšli 
poskytovatelům sociálních služeb co nejvíce vstříc. Navzdory skutečnosti, že 
jsme znevýhodněni stávajícím rozpočtovým učením daní a také tzv. směrným 
číslem, dle kterého získává Středočeský kraj na poskytování sociálních služeb 
prostředky, tak se snažíme podpořit rozvoj sociálních služeb, a ne systém pouze 
udržet. Finančně participuje na podpoře výrazně vyšším podílem než jiné 
kraje. V letošním roce například rozdělíme v Humanitárním fondu na podporu 
sociálních služeb a aktivit rekordních 85 milionů korun. Prostředky mimo jiné 
mohou poskytovatelé sociálních služeb využít na dofinancování, zkvalitnění, 
či rozšíření stávajících kapacit,“ vysvětluje radní pro oblast sociálních věcí 
Martin Hrabánek� Martin Hrabánek na návštěvě v DS Nové Strašecí.

Benešovská nemocnice otevřela heliport, centrální vstupní pavilon a zcela nové chirurgické oddělení
Výstavba centrálního vstupního pavilonu 
a přístavba chirurgického pavilonu 
v Nemocnici Rudolfa a Stefanie Benešov, a�s�, 
nemocnice Středočeského kraje dospěla do 
další fáze� V úterý 14� května 2024 v 9:30 
hodin byla otevřena druhá ze tří etap tohoto 
projektu za účasti hejtmanky Středočeského 
kraje Petry Peckové, náměstka pro oblast 
zdravotnictví Pavla Pavlíka a dalších 
významných hostů� 
„Benešovská nemocnice postupně prochází 
modernizací v hodnotě bezmála šesti set 
milionů korun. Otevíráme centrální vstupní 
pavilon s velkou recepcí ve zcela nové budově, 
provoz zahajuje nové lůžkové oddělení 
chirurgie a symbolicky začíná fungovat oficiální 
certifikovaný heliport pro záchranářské 
vrtulníky. Všechny tyto kroky naši krajskou 
nemocnici posouvají opět na vyšší úroveň a pro 
pacienty, lékaře i sestry jsou velkým přínosem. 
Stavební práce v areálu probíhají za provozu 
a já děkuji všem za to, jak zhoršené podmínky 
zvládli. Výsledek určitě stojí za to,“ uvedla 
hejtmanka Petra Pecková�
„U této stavby mám tu čest být od samotného 
počátku a v rámci kontrolních dnů vždy sleduji 
ty malé krůčky, které nás posouvají k cíli. 
Dokončení a slavnostní otevření II. etapy je tak 
dalším dílčím vítězstvím, krokem, kterým opět 
přispíváme k tomu, aby středočeské zdravotnictví 

dosahovalo té nejlepší možné úrovně. Otevíráme 
jak centrální vstupní pavilon, kde každý pacient 
získá vstupní informace, tak třeba i nové 
chirurgické oddělení. Přeji si, aby všechny tyto 
změny přispěly k maximální spokojenosti našich 
pacientů a aby zde naši zdravotníci našli ty 
nejlepší možné podmínky pro svou práci,“ uvedl 
náměstek hejtmanky pro oblast zdravotnictví 
Pavel Pavlík�
V úterý dopoledne nejprve odstartoval provoz 
heliport, který dosud v benešovské nemocnici 
oficiálně neexistoval� Nová asfaltová 
plocha s označením „H“ v horní části areálu 
nad Komplexním rehabilitačním centrem 

umožňuje vzlet a přistání záchranářských 
vrtulníků� Jeho vybudování bylo podmínkou 
pro vznik urgentního příjmu II� typu�
Otevřena byla také zcela nová budova 
– Centrální vstupní pavilon� V této 
architektonicky zajímavé budově uprostřed 
parku pod novým nadzemním koridorem 
je dominantní velká recepce, kde příchozí 
získají veškeré informace� Využít mohou také 
interaktivní navigační systém na velkých 
obrazovkách�
Třetí slavnostní zastávkou byla přístavba 
chirurgického pavilonu, kde se otevřelo patro 
pro lůžkové oddělení chirurgie ve zcela 
nových a moderních prostorách� „Chirurgie 
má úplně nové oddělení, které technologicky 
odpovídá tomu, co se na dnešní dobu sluší 
a patří, například klimatizaci. Navíc na jednom 
patře je takzvané čisté a septické oddělení. 
Dosud fungovalo každé na jiném patře,“ doplnil 
předseda představenstva MUDr� Roman Mrva� 
Součástí chirurgického oddělení je i urologie�
Realizace stavby začala v únoru 2022� Náklady 
na celý projekt včetně vybavení jsou 578 milionů 
korun, do konce loňského roku si stavba vyžádala 
375 milionů Kč� Projekt se provádí v režimu 
DESIGN & BUILD� Jedná se o jednu z největších 
investičních akcí Středočeského kraje v oblasti 
zdravotnictví za poslední roky� Je financována 
z úvěru Evropské investiční banky�

Nový heliport přišli otevřít hejtmanka Petra Pecková a náměstek pro zdravotnictví Pavel Pavlík. 

Benešovská nemocnice v novém.
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Při krajské SOŠ a SOU Mladá Boleslav vznikne multifunkční dopravní 
cvičiště� Bude sloužit zejména výcviku žadatelů o řidičský průkaz, ale 
také jako moderní dětské dopravní hřiště� Radní schválili vyhlášení 
veřejné zakázky na stavební práce�
Vznikne ve spolupráci několika subjektů� Do projektu se kromě kraje 
zapojují Statutární město Mladá Boleslav, Nadační fond Škoda Auto, 
Platforma VIZE 0 a Asociace autoškol České republiky� „Multifunkční 
dopravní cvičiště je unikátní projekt, kdy díky propojení subjektů sou-
kromé a veřejné sféry vznikne moderní areál pro výcvik řidičů i trávení 
volného času. V areálu bude výcviková plocha pro automobily, plocha 
pro motorkáře, dětské dopravní hřiště a zázemí v podobě jednoduché 
kontejnerové stavby,“ vysvětlil radní pro oblast vzdělávání a sportu 
Milan Vácha�

Na podporu dobrovolných hasičů a složek IZS Středočeský kraj letos 
vyhradil rekordních 81 milionů korun� Rada schválila rozdělení první 
části dotací v celkové hodnotě 57 milionů korun�

Jde o peníze určené na pořízení nových cisternových automobilových 
stříkaček, nových dopravních automobilů nebo požárních přívěsů 
a podpory spolkové činnosti� Žádost o podporu z Programu 2024 podalo 
více než 300 středočeských obcí zřizujících jednotky SDH� Jednou 
z podporovaných oblastí, kam směřovalo nejvíce žádostí (celkem 71), 
se týká právě příspěvků na nové dopravní automobily a požární přívěsy 
na hašení� Schválení další části podaných žádostí o dotace na stavby 
nebo rekonstrukce požárních zbrojnic spadá do pravomoci zastupitel-
stva kraje, které je bude projednávat a schvalovat v červnu�

Středočeský kraj připravil zcela novou Kon-
cepci rozvoje cyklistiky� Hlavní strategický 
dokument, který stanovuje priority pro rozvoj 
cyklistiky a cyklodopravy v regionu, už prošlo i 
krajským zastupitelstvem�  Materiál informuje 
o stávajícím stavu cyklistiky, o potřebách 
měst a obcí a stanovuje priority pro rozvoj 
cyklistiky a cyklodopravy pro období následu-
jících 6 let� 
Krajem v současné době prochází 503 km 
cyklostezek� Síť je však nespojitá a území 
pokrývá nerovnoměrně� Chceme, aby koncep-
ce byla do jisté míry i metodickým návodem 
anebo příkladem pro ostatní kraje tak, aby v 
České republice vznikla ucelená síť stezek a 
tras, včetně jejich klasifikace a zatřiďování� 
„Připravili jsme koncepci, která se soustředí na 
praktickou stránku věci, na skutečné možnosti 
výstavby nových stezek. Proto jsme ke spoluprá-
ci přizvali města, obce a další subjekty. Chtěli 
jsme znát jejich názor, jejich možnosti i jejich 
případná přání. Náměty byly zohledněny při 
zpracování návrhů na doplnění a úpravy krajské 
páteřní, regionální i místní cyklistické sítě,“ říká 
Petr Borecký, radní pro oblast veřejné dopravy�
Prioritami kraje je budování sítě páteřních 
tras, ale i rozvoj a údržba stávající sítě, na 

což se v Česku často zapomíná� Dále je, podle 
nás, nutná integrace cyklistické dopravy do 
systému dopravní obslužnosti regionu (PID), 

využívání sítě tras a stezek k rozvoji cestovní-
ho ruchu a vůbec řízení a koordinace rozvoje 
cyklistiky a cykloturistiky�

Při SOŠ a SOU Mladá Boleslav se bude stavět nové dopravní cvičiště

Rekordních 81 milionů korun dobrovolným hasičům v kraji, schválili jsme rozdělení prvních 57 milionů

Rozvoj cyklistiky se bude řídit novou koncepcí
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Dalších 102 milionů korun mohou využít 
středočeské školy na své projekty zaměřené 
na vytvoření podmínek pro zavádění inova-
tivních metod do výuky� Peníze na takzvané 
inovace do krajských škol začal Středočeský 
kraj poskytovat už v roce 2021� I s letošní 
částkou jde celkem o více než půl miliardy 
korun�
„Chceme, aby krajské školy šly s dobou a přizpů-
sobily své vybavení a výuku současnému prudké-
mu nástupu nových technologií do všech oborů 
lidské činnosti. Proto podporujeme modernizace 
počítačových učeben, zřizování robotických 
pracovišť, nákupy odborných pomůcek a vybave-
ní, jako jsou například traktory s vybavením pro 
precizní zemědělství, které využívají satelitní 
data, speciální přístroje do dílen pro budoucí 
automechaniky, vybavení do laboratoří na 
gymnáziích nebo v odborných školách a podob-
ně. Školy vymýšlejí své projekty tak, aby díky 
nim posunuly výuku na vyšší úroveň a aby jejich 
absolventi díky tomu měli větší šanci najít dobré 
uplatnění na trhu práce,“ uvedl radní pro ob-
last vzdělávání a sportu Milan Vácha� Finanční 
podporu mohou čerpat jak střední, tak krajem 
zřizované základní školy�  V nich se vzdělávají 

žáci s handicapem, pro které jsou speciální 
pomůcky velkou pomocí�
O peníze na vytvoření podmínek pro zavá-
dění inovativních metod do výuky tentokrát 
požádalo bezmála 50 škol� Žádají například 
o finance na vybudování multimediálních 
učeben, moderní vybavení dílen, vybavení 
odborných učeben pro zdravotnické školy 

nebo například nový traktor na praxi pro 
budoucí zemědělce� Střední lesnická škola 
a SOU Křivoklát chce pořídit víceosé obráběcí 
CNC centrum, SPŠ a VOŠ Kladno chce inovovat 
výuku předmětu automatizační technika poří-
zením pomůcek pro školní robotické pracovi-
ště a SPŠ Mladá Boleslav plánuje modernizaci 
laboratoře kontroly a měření�

Na střední školy ve Středočeském kraji bylo 
během letošního přijímacího řízení do denního 
studia podáno 12 081 přihlášek s nejvyšší prio-
ritou� Nejvíce přihlášek podle první priority bylo 
v oboru Gymnázium, Informační technologie, 
Obchodní akademie, Předškolní a mimoškolní 
pedagogika a Ekonomické lyceum� Pro školní rok 
2024/2025 střední školy v kraji nabízejí 13 807 
míst, z toho 8 854 na maturitních oborech� I to 
zaznělo na dnešním setkání radního pro oblast 
vzdělávání a sportu Milan Váchy s novináři�
„Digitalizované přijímací řízení se velmi osvědčilo. 
Je výhodné pro žáky, rodiče i školy samotné. Při-
neslo jasná data například k zájmu žáků základ-
ních škol o jednotlivé obory, a to na základě výběru 
takzvané první priority. To bude nyní důležité pro 
diskuse k inovaci oborové struktury. V červnu se 
chceme setkat s řediteli našich středních škol podle 
okresů a společně budeme hledat možnosti, jak 
přizpůsobit obory do dalších let,“ uvedl radní pro 
oblast vzdělávání a sportu Milan Vácha�
Do středočeských středních škol bylo do denní-
ho studia podáno 12 081 přihlášek s takzvanou 
první prioritou, z toho 8 588 do maturitních 
oborů (bez ohledu na zřizovatele)� Nejprefero-
vanější skupiny maturitních oborů podle počtu 
podaných přihlášek jsou 4letá gymnázia (1 667 
přihlášek), lycea (839) a ostatní maturitní obory 
(6 082)� Zbývajících 3 493 přihlášek s nejvyšší 
prioritou bylo podáno do nematuritních oborů, 

tedy zhruba třetina přihlášek� Pro školní rok 
2024/2025 střední školy v kraji bez ohledu na 
zřizovatele nabízejí 13 807 míst, z toho 8 854 
právě na maturitních oborech�
Po prvním kole přijímacích zkoušek bylo ve Stře-
dočeském kraji k dispozici celkem 2 499 volných 
míst (školy všech zřizovatelů bez víceletých gym-
názií a nástaveb), z toho 1 072 na maturitních 
oborech (z toho 4letá gymnázia 44 míst, lycea 
112 míst) a 1427 míst na nematuritních oborech� 
Ve srovnání s loňským rokem bylo pro aktuální 
přijímací řízení schváleno téměř 700 nových 
míst� Jde o místa v nových oborech (180 míst), 
jako jsou např� lycea, předškolní a mimoškolní 
pedagogika nebo o navyšování kapacit stáva-

jících oborů� Výhledově se připravují kapacity, 
které budou směřovat ke 4 000 transformovaných 
míst� Např� obor Technické lyceum otevřely SPŠ 
strojírenská a JŠ Kolín IV, Heverova (30 míst), SOŠ 
a SOU Kladno, Dubská (30 míst) nebo SPŠ Mladá 
Boleslav (30 míst)� Obor Ekonomické lyceum ote-
vřely OA Kolín (30 míst) a OA E� Beneše Slaný (30 
míst)� Obor Pedagogické lyceum nově otevřela 
SPŠ a SOU služeb Mladá Boleslav (30 míst)�
Prezentaci ze setkání s novináři s podrobnost-
mi o letošním přijímacím řízení (včetně např� 
pořadí zájmu o jednotlivá gymnázia a bodovými 
výsledky přijímaných žáků) najdete na TOMTO 
ODKAZU� Demografická studie Středočeského 
kraje ke stažení ZDE�

Na inovace v krajských školách jde dalších 102 milionů korun

Letošní přijímací řízení na střední školy přineslo jasný přehled o prioritách deváťáků,  
největší zájem měli o gymnázia, IT obory nebo obchodní akademie

Radní Středočeského kraje pro oblast vzdělání a sportu Milan Vácha.

 Milan Vácha a hejtmanka Petra Pecková na návštěvě Střední zdravotnické školy v Berouně.

https://stredoceskykraj.cz/web/urad/prezentace
https://stredoceskykraj.cz/web/urad/prezentace
https://stredoceskykraj.cz/documents/14432/19422353/Demografická+studie+Středočeského+kraje.pdf/71a85312-a6b1-bc04-9ed7-e3bd0ffcf32c?t=1712306252502
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Ve středních Čechách třídili loni nejlépe 
obyvatelé Bukovan, Teplýšovic, Tuchoměřic 
a Chýně.
Každý obyvatel Středočeského kraje vytřídil loni 
v průměru 63,8 kilogramu papíru, skla, plastů, 
kovů a nápojových kartonů� Nadprůměrně se 
v kraji třídí hlavně papír, plasty a sklo� Jak si 
vedly jednotlivé středočeské obce, zjišťoval 19� 
ročník krajské soutěže obcí My třídíme nejlépe.   
Jako vždy soutěžily všechny středočeské obce 
zapojené do systému EKO-KOM� Tentokrát jich 
bylo 1139� Aby byly podmínky pro všechny obce 
spravedlivé, byly rozděleny podle počtu obyvatel 
do čtyř velikostních kategorií a byly hodnoceny 
na základě dat ze čtvrtletních výkazů, které obce 

pravidelně poskytují systému EKO-KOM�
„Děkuji všem obyvatelům Středočeského kraje 
za to, že třídí odpad a uvědomují si důležitost 
takového chování. Současně blahopřeji obcím, 
u kterých se snaha o zlepšování a optimalizaci 
systému sběru tříděných složek komunálních 
odpadů projevila v umístění mezi nejlepšími,“ 
uvedla krajská radní pro oblast životního 
prostředí a zemědělství Jana Skopalíková�
Slavnostní vyhlášení nejlepších obcí proběhlo 
17� května 2024 v prostorách nově otevřené 
restaurace Karlínská Holka v pražském Karlíně� 
Ocenění převzali od zástupců Středočeského 
kraje a Autorizované obalové společnosti 
EKO-KOM, a�s� Od Středočeského kraje obdržely 

nejlepší obce dle umístění šek na 60 000, 40 000 
a 20 000 Kč�
V kategorii nejmenších obcí, do 299 obyvatel, 
zvítězila obec Bukovany� Vystřídala tak na zlaté 
příčce Samopše, které v loňském roce vstoupily 
do síně slávy� Stříbro patří tentokrát obci 
Okřínek a třetí jsou Medonosy�
V kategorii 300 až 999 obyvatel se protřídila 
ke zlatu obec Teplýšovice� Na druhém místě ji 
doplnila obec Klučenice a třetí Sýkořice�
V kategorii 1 000 až 2 999 obyvatel patří první 
místo obci Tuchoměřice� Vystřídala tak Sulice, 
které loni vstoupily do síně slávy� Stříbro získala 
obec Bradlec a bronz Světice�  
V kategorii největších obcí, nad 3 000 obyvatel, 

 DPADOVÉ OKÉNKO

Středočeský kraj si uvědomuje důležitost 
navyšování kapacit základních a mateřských 
škol, a to především v oblastech, kde je přetlak 
o místa ve školách a školkách značný� Zastu-
pitelstvo schválilo pokračování dotačního 
programu Podpory rozvoje a obnovy základ-
ních a mateřských škol, do kterého se budou 
moci žadatelé hlásit od 10� června 2024 do 27� 
září 2024�
„Cílem dotačního titulu je snížení finančního 
zatížení obcí a měst. Víme, že takové projekty 
jsou velice nákladné, a proto se obce snažíme 

podpořit, i přestože kraj není zřizovatelem 
základních a mateřských škol,“ uvedl náměstek 
hejtmanky Michael Kašpar�
Na tematické zadání „Podpora rozvoje a obnovy 
základních a mateřských škol“, který spadá pod 
Středočeský Infrastrukturní fond, bude alokováno 
25 000 000 Kč� Žádat o dotaci mohou obce a dob-
rovolné svazky obcí od 1� srpna do 27� září 2024 
prostřednictvím internetové aplikace eDotace� 
Maximální výše dotace pro projekty podpořené 
z MŠMT činí 10 000 000 Kč, pro projekty podpoře-
né z MMR částku 2 000 000 Kč�

„Nejčastěji se skloňují nedostatečné kapacity 
v souvislosti se středními školami, avšak zvýšení 
počtu žáků se již promítá do všech druhů škol. 
Na základě zprávy o stavu a rozvoji vzdělávací 
soustavy ve Středočeském kraji vyplývá, že 
poptávka po místech na základních školách se 
bude navyšovat v ORP Černošice, Brandýs nad 
Labem-Stará Boleslav a Říčany a dále Český 
Brod a Neratovice. Abychom situaci předešli, 
snažíme se obcím touto cestou pomoci se vzni-
kem nových míst,“ vysvětluje radní pro oblast 
školství a vzdělávání Milan Vácha�

Podporujeme navýšení kapacit základních a mateřských škol

Slavnostní poklepání základních kamenů nové základní školy a přístavby mateřské školy v Drahelčicích.
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NOVINKY ZE ZASTUPITELSTVA
Obce mohou od července žádat o návratnou 
finanční výpomoc od kraje
Návratná finanční výpomoc je určena na náročné projekty, na které je 
pro obce těžké najít dostatek peněz z rozpočtu� Zastupitelé schválili 
nová Pravidla, podle kterých budou obce moci podávat žádosti od  
1� července 2024 do 13� prosince 2024�
„Na žádosti o návratnou finanční výpomoc bude vyčleněno 20 milionů 
Kč, přičemž maximální výše žádosti činí 4 miliony korun. Malé obce do 
3 000 obyvatel budou moci žádat od 1. července 2024 do 13. prosince 
2024 prostřednictvím aplikace eDotace , a to na předfinancování projektu 
spolufinancovaného z fondů EU/EHP nebo z národních zdrojů,“ upřesnil 
náměstek hejtmanky pro oblast financí a dotací Michael Kašpar�

 

Zastupitelé schválili 240 milionů korun na investice 
do krajských nemocnic
Dalších více než 240 milionů korun dá Středočeský kraj v letošním 
roce na investice do krajských nemocnic� 
„Krajské nemocnice procházejí obrovským rozvojem. Stamilionové 
investice do nových pavilonů a modernizace těch starých jsou z velké 
části hrazeny z úvěru od Evropské investiční banky. Přesto ještě zbývají 
pavilony nebo objekty, které zatím na modernizaci čekají. Nemocnice 
samotné využívají řadu jim dostupných dotačních programů a nutno 
dodat, že jsou v tom velice úspěšné. Stále jsou však projekty, na které 

vhodný dotační titul vypsaný není, přičemž jejich provedení je nezbytné 
pro zajištění té nejlepší možné péče. A částka více než 240 milionů 
korun bude využita právě na ně,“ vysvětlil náměstek pro oblast 
zdravotnictví Pavel Pavlík�
Konkrétně Nemocnice Rudolfa a Stefanie Benešov chystá rekonstrukci 
pavilonu gynekologie včetně vybudování 6� centrálního operačního 
sálu, na který kraj přispěje 40 mil� korun, a rekonstrukci chirurgického 
pavilonu s příspěvkem kraje 56 mil� korun� Oblastní nemocnice Kladno 
získá prostředky na dofinancování právě probíhající rekonstrukce 
bloku C2 a nové centrální rozvody klimatizace objektu C2, v celkové 
výši více než 26 mil� Kč� Oblastní nemocnice Kolín chce pořídit dva 
skiagrafické přístroje pro RTG oddělení nemocnice za 23 mil� korun, 
litotryptor pro urologické oddělení za 22 mil� korun a sonografický 
přístroj pro RTG oddělení za 5 mil� korun� Oblastní nemocnice Mladá 
Boleslav chystá rekonstrukci pavilonu L s příspěvkem kraje 43 mil� 
korun a Oblastní nemocnice Příbram chce příspěvek od kraje využít 
na odkup pozemků a rozestavěné budovy sousedících s areálem 
nemocnice za 24,8 mil� korun, kde mimo jiného nemocnice plánuje 
dostavět byty pro zaměstnance nemocnice�

Vlevo náměstek pro oblast zdravotnictví Pavel Pavlík na kontrolním 
dnu nemocnice Kladno.

Zastupitelstvo zasedalo 27. května 2024

obhájila vítězství z předešlého ročníku obec 
Chýně� Druhá byla Kamenice a třetí Týnec nad 
Sázavou�
Výsledky 19� ročníku soutěže MY TŘÍDÍME 
NEJLÉPE 2023 ZDE

Středočeský kraj na cestě k oběhovému 
hospodářství
To byl název semináře zaměřeného na předcházení 
vzniku odpadů, biologicky rozložitelné odpady, 
optimalizaci umístění veřejných sběrných míst, 
specifika sběru D2D a uhlíkovou stopu�
Témata:
l Zhodnocení výsledků odpadových analýz měst 
a obcí za rok 2023 – Petr Novotný, INCIEN
l Zavedení systému třídění bioodpadu v obcích – 
Michaela Doskočilová, JRK
l Nákup v Bezobalu – obec bez odpadu – Vojtěch 
Sedláček, Bezobaly
l Mindset v době udržitelnosti – Simona 
Svobodová, Watergi
l Jídlo a pití bez odpadu cestou udržitelnosti – 
Michal Adámek, Re-krabička

l Optimalizace umístění veřejných sběrných 
hnízd a specifika sběru v D2D – Martin Lochovský, 
EKO-KOM
l Environmentální dopady v dodavatelsko-
odběratelském řetězci se zaměřením na uhlíkovou 
stopu – Vladimír Kočí, Ústav pro udržitelnost
l Zkušenost z Dobříše – bioodpad není nutné 

svážet – Pavel Svoboda, město Dobříš
l Nábytková banka jako efektivní nástroj 
předcházení vzniku odpadu pro města a obce 
– Pavla Campodonicová, Nábytková banka 
Středočeského kraje
Tady je odkaz na záznam semináře: 
https://vimeo.com/944418910
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Kraj bude při budování parkovišť P+R spolupracovat s městy, schválili zastupitelé

Středočeský kraj bude při budování parkovišť P+R v Kolíně 
a Nymburku úzce spolupracovat s městy� 
„Ve Středočeském kraji máme jasný záměr. Tím je moderní systém 
veřejné dopravy. K němu patří i kvalitní infrastruktura, kterou jsou 
i parkoviště P+R, kde mohou lidé své auto na celý den bezpečně 
zaparkovat a přestoupit na vlak,“ konstatuje Petr Borecký, 
radní pro oblast veřejné dopravy� V Kolíně vyroste nový 
parkovací dům P+R v těsné blízkosti zdejšího nádraží� Město 
zajistí kompletní projektovou přípravu, včetně dokumentace 
pro provádění stavby� Kraj následně převezme výstavbu jako 
takovou, včetně zajištění technického dozoru nad stavbou, 
správu, provoz a údržbu parkoviště�
Parkoviště P+R v Nymburku je součástí větší územní akce, která 
si dává za cíl zklidnění dopravy v okolí sportovního centra 
Veslák� I v tomto případě kompletní projektovou přípravu, 
včetně dokumentace pro provádění stavby, zajistí město a kraj 
parkoviště vybuduje� „Cílem celé akce je odlehčení potřeb pro 
parkování cyklistů v centru města a omezení automobilové dopravy 
na Labské cyklostezce v této oblasti,“ vysvětluje Petr Borecký�

Info z dopravy
Vybrané kontakty z odboru dopravy:

 Veřejná mobilita  Silniční hospodářství
  Veřejná doprava 257 280 822 Nákladní doprava + dopravci 257 280 709
 Železniční doprava 257 280 822 Dopravně správní agendy 257 280 106
 P + R  257 280 541 Pozemní komunikace 257 280 717
 Cyklodoprava 257 280 541 Zimní údržba 257 280 717
 IDSK 720 025 631 KSÚS 702 265 035  

Středočeští radní: Soutěž na údržbu silnic na Mnichovohradišťsku může začít
Středočeský kraj vybere dodavatele letní 
a zimní údržby na Mnichovohradišťsku� 
Nový dodavatel by měl začít pracovat na 
jaře 2025� K dispozici dostane za úplatu 
i řadu provozních středisek a deponií� 
Cílem přesoutěžení údržby je zajistit co 
nejvýhodnější podmínky nových smluv 
v dané oblasti� Vítěz tendru bude povinen 
zajistit komplexní poskytnutí poptávaných 
služeb, včetně prostředků a vybavení, 
a to dle aktuálních potřeb� Zadavatelem 
a administrátorem zakázky je příspěvková 
organizace Krajská správa a údržba silnic 
Středočeského kraje (KSÚS)�
„Údržba zahrnuje základní letní a zimní údržbu, 
zejména pak čištění a opravy vozovek, zábradlí 
a okolí silnic, včetně frézování a vysprávky 
výtluků, údržba dopravního značení, údržba 
dopravních zařízení a dalšího příslušenství, 
kosení travních a dřevních porostů okolo silnic, 
odstraňování závad na svislém dopravním 
značení, údržbu krajnic a příkopů nebo mostů, 
zajištění sjízdnosti komunikací v zimním 
období, včetně zajišťování posypu vozovek, 
odstraňování sněhu, zásněžek, kontrolních jízd, 
dispečerské služby a pohotovosti,“ jmenuje 
Karel Bendl, radní pro oblast silniční dopravy�

Původní smlouvy byly vypovězeny ke konci 
března letošního roku s roční výpovědní 
lhůtou, vítěz zakázky by tedy měl zahájit 
činnost 1� dubna 2025� Do té doby bude 
údržbu silnic v oblasti zajišťovat stávající 
dodavatel� Zajistí tedy i zimní údržbu na 
přelomu let 2024 a 2025� Dodavatel služeb 
také dostane možnost pronajmout si provozní 

střediska v Bílé pod Bezdězem, Benátkách nad 
Jizerou, Bezděčíně, Dolínku, Dřínově, Mělníku, 
Mnichovo Hradišti, Mšenu a Mochově a dále 
deponie v Nepřevázce, Starých Benátkách 
a Rabakově� „Základní kritérium pro hodnocení 
nabídek je ekonomická výhodnost nabídky,“ 
konstatuje Karel Bendl�
Více ZDE� 

Vizualizace plánovaného parkovacího domu v Kolíně.

https://stredoceskykraj.cz/web/urad/aktuality/-/asset_publisher/zvna/blog/stredocesti-radni-soutez-na-udrzbu-silnic-na-mnichovohradistsku-muze-zacit
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Tento typ vlaků hodlá kraj vyměnit za nové modernější.

Střední Čechy pouští k vodě novou kampaň. Pomocí dvojsmyslu láká na letní dovolenou u vody
Pod názvem Pustit k vodě představila 
Středočeská centrála cestovního ruchu novou 
kampaň zaměřenou na aktivní pobyt u vody 
i na vodě ve středních Čechách� 
Střední Čechy zaznamenaly v minulém roce 

nejvyšší návštěvnost za posledních  
12 let, a to v každém čtvrtletí roku, který je 
statistiky sledován� Podle údajů Českého 
statistického úřadu, který zveřejnil počty 
návštěvníků hromadných ubytovacích zařízení 

ve Středočeském kraji, přijelo do regionu 
ve čtvrtém kvartálu 2023 dokonce 251 tisíc 
návštěvníků, což je o více než 10 % více oproti 
stejnému období roku 2022� Tuzemských 
hostů přijelo v meziročním srovnání o 6,8 % 
více� U zahraničních turistů, kterých přijelo 
nejvíce z Německa, Slovenska a Polska, 
zaznamenaly střední Čechy dokonce nárůst 
o 22,9 %� 
Českým fenoménem je vodácká tradice 
spojená s trampingem� Ve středních Čechách 
mají ideální podmínky řeky Sázava a Berounka 
s bohatou nabídkou kempů a půjčoven� 
Zároveň jsou v regionu zajímavé turistické 
cíle spojené s vodou� Ať už jde o Námořní 
muzeum ve Veletově, Muzeum Vltavanu v Davli 
nebo Vodácké muzeum ve Zruči nad Sázavou�

Více o produktu najdete na www.pustitkvode.cz, 
videospoty ke kampani ZDE�

Mohlo by se hodit

Chybí vám v obsahu nějaké téma? Chcete se na něco zeptat? Máte připomínky? 
Pište na adresu obce@kr-s.cz.

Informace o krajském úřadě, 
novinky a užitečné informace naleznete:

Radní Václav Švenda na zahajovací tiskové konferenci nové kampaně.

Kraj začne hledat dopravce pro nové, kapacitní vlaky
Středočeský kraj a hl� m� Praha vypíšou výběrové řízení na dopravce ve 
veřejné drážní dopravě pro elektrické jednotky o kapacitě zhruba 400 
cestujících (EMU 400)� Nová třicetiletá smlouva by měla začít platit od 
prosince 2029� Důvodem takto dlouhého kontraktu je předpokládaná, 
mimořádně vysoká investice do vozového parku ze strany dopravce� 
Jedná se o elektrické jednotky pro zhruba 400 cestujících (EMU 400)� 
Smlouva s novým dopravcem by tak měla být uzavřena na období třiceti 
let� Jenom hodnota samotných vozidel, včetně finančních nákladů 
souvisejících s jejich pořízením, které budou rozloženy po dobu celého 
období, mezi Středočeský kraj a hlavní město Prahu, je odhadována 
na 30,7 miliard korun (v nákladech nejsou zahrnuty výdaje na servis 
a provoz vozidel)�
Kraj i Praha tímto krokem reagují na budoucí očekávané zásadní 
změny v dopravní infrastruktuře� Primárně se jedná o změnu systému 
napájení na trati Praha – Beroun od prosince 2029, kdy bude technicky 
znemožněn provoz stávajících, patrových jednotek CityElefant� Dále 
je počítáno s postupným dokončováním velké modernizace trati mezi 
Prahou a Kladnem, včetně nové odbočky na Letiště Václava Havla a na 
počátku 30� let pak i se zásadní modernizací a dostavbou trati mezi 
Prahou, Milovicemi a Mladou Boleslaví�
Na základě vyhodnocení všech variant formy pořízení vozidel se zástupci 
kraje a hlavního města dohodli, že vysoutěžený dopravce zajistí provoz 
novými vlaky, které nejprve pořídí do svého majetku� „Jde o největší 
soutěž svého druhu v novodobých dějinách naší republiky. Chceme hledat 
dopravce, který bude provozovat až jedenašedesát jednotek EMU 400, které 

by v provozu postupně nahrazovaly pomalu dosluhující a méně kapacitní 
CityElefanty, byť i s těmi se v provozu počítá až do začátku čtyřicátých 
let. Sedmnáct těchto nejstarších vozidel by však mělo být k prosinci 2029 
ze systému zcela vyřazeno,“ říká Petr Borecký, radní pro oblast veřejné 
dopravy�
Středočeský kraj ve spolupráci s Hlavním městem Prahou představily 
parametry celé soutěže na nedávném kulatém stolu s novináři� Další 
podrobnosti najdete na krajském webu ZDE�

https://www.youtube.com/@VisitCentralBohemia
https://1url.cz/@SKFB
http://www.stredoceskykraj.cz
https://1url.cz/@SKYT
https://1url.cz/@SKIG

